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 الإهداء 
 

مر ل َ ي ال فْح ْالإيََْ  س ِّمز العطْء إل سإل

في  رْجي الذي ل َ ي  دِّب ال جْح ْنضْء نمْمي  

 الَ حقَِ ْإشراقْث  الأمَ نن اِّ

                                                                           

 ْالدي العزيز 

 عح ي  ْ َ ح ي ْ  ًْ ل س ْ ر  مر نِّض سإل

 لس مر  يفرض الة َْ مر ق ِمْ إ

                                                                  

 نمي الة  نت

 في ال  َ ضرْء دَِّْي ِّْفقْئي سإل

                                                                   

جيخ اني ْنخ اإ  
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 رالشكر والتقدي
 

الش ر لله نْلاً ْنخرراً نةَده كثرراً َعد نَ ْفق ي َفض ه ْلحرب 

ِّ َحه م ذ نَ شرلخ في إلداد  ذه الربْلت كَقحرح إلس نَ 

 جَخ َفضَ الله ْنش ره ل س نعَه َْعد: 

إَ مر ال اجب نَ يش ر ن َ الفضَ َفض مب ، ْنَ يخص َعضمب 

ل ع ىىى   جْمعىىىت ال ىىى داَ إلىىىس ْلشىىى ر ََْلىىىذكر ، فىىىقني نجقىىىد  

 ْالإللىاَ ْالح   ل جرْ ك رت الدِّابْث الع رْ ق ب العلاقْث العْمت

ْخىىْلص ْإلىىس ك رىىت ل ىى   الاجكىىْ  ْم حِىىت ك رىىت ل ىى   الاجكىىْ  

عبد ‌ ‌تحيدع‌عبد ‌ ‌/ الفْضىَ الىدكح ِّ يْالحقدير إلس نبىحْ  الش ر 

ي مر ْقحه ْج جرمْجه  ْم ة ل س  ذه الربْلت نشرف ذيال خوجلع

الله ل ي خرر الجزاء ، ْالش ر كىَ الشى ر لأتىرجي  فجزاهالَفردة ، 

إلىس كىَ مىر ْقىي معىي فىي ال ريَت ، كَْ نبدي لحرب شى ري 

 جزا ب الله خرراً .  ، ذا الِةث
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 مستخلص الدراسة
فاعلية وظائف العلاقات العامة في تحسين الصورة الذهنية لرجل الشرطة الدراسة  جاءت

ما فاعمية وظائف العلاقات ، وتمثمت مشكمة الدراسة في السؤال الجوىري الرئيسي العراقي 
أىمية الدراسة في تزايد  تمثمتالعامة في تحسين الصورة الذىنية لرجل الشرطة العراقي، و 

الاىتمام بموضوع الصورة الذىنية وأىميتيا بالنسبة لمفرد أو المنظمة نظراً لما تقوم بو الصورة 
دور ميم في تكوين الآراء واتخاذ القرارات وتشكيل السموك وقد أصبح تكوين الصورة  الذىنية من

مفيوم التعرف عمى وتيدف الدراسة إلى  لتحقيقو،المؤسسات جميع تسعى الطيبة ىدفاً أساسياً 
، وكشف واقع العلاقات العلاقات العامة ومفيوم الصورة الذىنية لدى رجل الشرطة العراقي

سسات الأمنية والشرطية، وأخذت عينة من مجتمع الدراسة الميدانية وبمغت العامة في المؤ 
( عينة، واستخدم الباحث المنيج الوصفي التحميمي لمعرفة وتحميل الظاىرة ووصف طبيعة 011)

إن ، وتوصمت الدراسة إلى عدد من النتائج أىميا: لمعلاقات العامة والصورة الذىنية الظاىرة
، يتمتعون بالكفاءة والخبرة والتدريب الداخمية العراقية وزارةالعلاقات العامة باممين بإدارة الع
ويتمثل في واضح ومفيوم أوضحت الدراسة أن مفيوم الصورة الذىنية بالمؤسسات الشرطية و 

، في التعامل والاحترام في العلاقة بين رجل الشرطة والجميور، والمظير الخارجيو المرونة 
 انية كافية لقسم العلاقات العامةوضع ميز من التوصيات أىميا ضرورة الباحث بعدد  ىوصوأ

خطط واضحة لعمل  وضعو الاستعانة بكوادر من ذوي التخصص في العلاقات العامة، مع 
ن قبل الموظفين والعملاء، وضرورة عمى الإدارة أن تحسن الاستماع للآراء مالعلاقات العامة، و 

 . ة لموصول لصيغة مشتركة لمتعامل مع العملاءتوفير عنصر المرونة من قبل الإدار 
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Abstract 
 

The present study has dealt with the effectiveness of public relations functions in 

improving the mental image of the Iraqi police officer. In fact, The problem of the 

present study focuses on the essential question which is the effectiveness of the functions 

of public relations in improving the mental image of the Iraqi policeman. Therefore, The 

study aims to indicate the significance of scientific studies in increasing the interest in the 

subject of mental image and its importance to the individual or organization because of 

the mental image plays an important role in the formation of opinions, decision-making, 

the formation of behavior, and in which the formation of a good picture has become the 

basic goal that is sought by everyone to achieve, and also aims at clarifying the 

importance of the role of public relations function in improving the mental image of 

security and police institutions and revealing the reality of public relations in the security 

and policing institutions. A sample of the community of the field study has been collected 

Which amounted to (100 samples). In order to make the study verifiable, the researcher 

has used  the descriptive analytical method to study and analyze the phenomenon and to 

describe the nature of the phenomenon of public relations and mental image. However, 

the study  has reached a number of results, the most important of which are: The 

employees in the Department of Public Relations in the Ministry have the competence, 

experience and training. The study has explained that the concept of mental image in the 

police institutions is a good picture and is the flexibility in dealing and respect in the 

relationship between the policeman, the public, and the external appearance. Finally, the 

researcher recommends a number of recommendations, the most important of which is 

the need to establish an adequate budget for the public relations department, the use of 

cadres with a specialization in public relations, the development of clear plans for the 

work of public relations, and the management to improve the listening of views by 

employees and customers, and the need to provide the flexibility component by the 

administration to reach the formula Common to deal with customers. 
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